

توصيف مقررات برنامج ماجستير الاقتصاد - مسار المشروع البحثي

Master of Economics Program - Research Project Track - Course Descriptions

المقررات الإجبارية

Compulsory Courses

| ECON 500 مناهج البحث في الاقتصاد

Research Methods in Economics

الوصف: يُعنى هذا المقرر بتأهيل الطالب للبحث الاقتصادي العلمي من خلال الإلمام بمنطق البحث، وصياغة المشكلة البحثية، وبناء الإطار النظري، واختيار المنهج الملائم لطبيعة السؤال الاقتصادي. كما يدرّب الطالب على التعامل النقدي مع الأدبيات الاقتصادية وإعداد مقترحات بحثية قابلة للتنفيذ.

Description: This course prepares students for scholarly research in economics by developing their understanding of research logic, problem formulation, theoretical framing, and the selection of methods appropriate to economic questions. It also trains students to engage critically with the economic literature and develop feasible research proposals.

| ECON 502 نظرية اقتصادية جزئية

Microeconomic Theory

الوصف: يتناول هذا المقرر سلوك المستهلك والمنتج وتوازن السوق وهياكل المنافسة من منظور تحليلي متقدم، مع توظيف أدوات التحليل الرياضي في تفسير القرارات الاقتصادية. ويُنمّي لدى الطالب القدرة على بناء النماذج الجزئية وتطبيقها في تحليل قضايا السوق والكفاءة والرفاه.

Description: This course examines consumer and producer behavior, market equilibrium, and competitive structures from an advanced analytical perspective, using mathematical tools to interpret economic decisions. Students develop the ability to build microeconomic models and apply them to issues of markets, efficiency, and welfare.

| ECON 503 نظرية اقتصادية كلية

Macroeconomic Theory

الوصف: يدرس هذا المقرر القضايا الكلية المرتبطة بالنتائج والتضخم والبطالة والنمو والسياسات الاستقرارية، مع التركيز على النماذج التي تفسر سلوك الاقتصاد الكلي في الأجلين القصير والطويل. ويعزز قدرة الطالب على تحليل التفاعلات بين السياسات الاقتصادية والمتغيرات الكلية.

Description: This course studies macroeconomic issues related to output, inflation, unemployment, growth, and stabilization policies, with emphasis on models explaining aggregate economic behavior in the short and long run. It strengthens students' ability to analyze interactions between economic policies and macroeconomic variables.

تحليل اقتصاد إسلامي) متقدم ECON 551 |)

Advanced Islamic Economics

الوصف: يقدم هذا المقرر معالجة متقدمة للأسس النظرية للاقتصاد الإسلامي وتطبيقاته في التمويل والتوزيع والتنمية، مع تحليل أدوات الزكاة والوقف والصيغ التمويلية الإسلامية بوصفها آليات اقتصادية. كما يناقش المقرر العلاقة بين المبادئ الإسلامية وقضايا الكفاءة والعدالة والاستقرار الاقتصادي.

Description: This course provides an advanced treatment of the theoretical foundations and applications of Islamic economics in finance, distribution, and development. It analyzes zakat, waqf, and Islamic financing modes as economic mechanisms and discusses their relationship to efficiency, equity, and economic stability.

اقتصاد رياضي ECON 581 |)

Mathematical Economics

الوصف: يكسب هذا المقرر الطالب الأدوات الرياضية اللازمة للتحليل الاقتصادي، بما في ذلك التحسين الساكن والديناميكي، وتحليل الدوال، والنمذجة في سياقات متعددة المتغيرات. وتُوظف هذه الأدوات في صياغة النماذج الاقتصادية واشتقاق نتائجها بطريقة منظمة ودقيقة.

Description: This course develops the mathematical tools needed for economic analysis, including static and dynamic optimization, function analysis, and modeling in multivariate settings. These tools are applied to formulating economic models and deriving their implications in a systematic and rigorous manner.

اقتصاد قياسي ECON 582 |)

Econometrics

الوصف: يرسى هذا المقرر الأسس النظرية والتطبيقية للقياس الاقتصادي من خلال دراسة نماذج الانحدار، واختبار الفرضيات، وتشخيص المشكلات القياسية الشائعة ومعالجتها. ويزود الطالب بالمهارات اللازمة لاستخدام البيانات في اختبار الفرضيات الاقتصادية وتفسير النتائج التجريبية.

Description: This course establishes the theoretical and applied foundations of econometrics through regression models, hypothesis testing, and the diagnosis and correction of common econometric problems. Students gain the skills needed to use data in testing economic hypotheses and interpreting empirical results.

مشروع بحثي ECON 698 |)

Research Project

الوصف: يمثل المشروع البحثي تطبيقاً منهجياً لمهارات البحث الاقتصادي في دراسة مسألة محددة ذات صلة بالتخصص، من خلال صياغة سؤال بحثي، ومراجعة الأدبيات، وتحليل البيانات أو الحالات المناسبة. ويُنمّي المشروع قدرة الطالب على إعداد مخرجات بحثية مركزة قابلة للعرض والمناقشة الأكاديمية.

Description: The research project is a structured application of economic research skills to a focused issue within the field, involving research question formulation, literature review, and analysis of relevant data or cases. It develops students' ability to produce focused research outputs suitable for academic presentation and discussion.

المقررات الاختيارية

Elective Courses

| ECON 610 نظريات وسياسات نقدية

Monetary Theory and Policy

الوصف: يتناول هذا المقرر النظريات النقدية وأدوات السياسة النقدية ودورها في التأثير على التضخم والناتج والاستقرار المالي. كما يناقش آليات انتقال السياسة النقدية وتفاعلها مع توقعات الأفراد والأسواق في ضوء الخبرات الاقتصادية المعاصرة.

Description: This course examines monetary theories and policy instruments and their effects on inflation, output, and financial stability. It also discusses monetary transmission mechanisms and their interaction with expectations and markets in light of contemporary economic experience.

| ECON 620 التجارة الدولية

International Trade

الوصف: يدرس هذا المقرر نظريات التجارة الدولية وأنماط التخصص وتوزيع المكاسب بين الدول، مع تحليل السياسات التجارية وأدوات الحماية والتكامل الاقتصادي. ويُنمّي قدرة الطالب على تقييم أثر الانفتاح التجاري في النمو والرفاه والقطاعات الإنتاجية.

Description: This course studies theories of international trade, patterns of specialization, and the distribution of gains across countries, while analyzing trade policies, protection instruments, and economic integration. Students develop the ability to assess the effects of trade openness on growth, welfare, and productive sectors.

| ECON 641 التنمية الاقتصادية

Economic Development

الوصف: يناقش هذا المقرر قضايا التنمية والنمو والفقير والتحول الهيكلي، مع تحليل العوامل المؤسسية والبشرية والتمويلية المؤثرة في مسار التنمية. كما يقيّم السياسات التنموية وبرامج التدخل الهادفة إلى رفع الإنتاجية وتحسين مستويات المعيشة.

Description: This course discusses development, growth, poverty, and structural transformation, analyzing institutional, human, and financial factors that shape development paths. It also evaluates development policies and interventions aimed at raising productivity and improving living standards.

| ECON 674 اقتصاد صناعي

Industrial Economics

الوصف: يعالج هذا المقرر سلوك المنشآت وهيكل الصناعات وأشكال المنافسة والاستراتيجيات السعرية وغير السعرية في الأسواق. ويركز على تحليل القوة السوقية والتنظيم الصناعي وسياسات المنافسة بما يساعد الطالب على فهم أداء القطاعات الصناعية وتقييم تدخلات السياسة العامة.

Description: This course examines firm behavior, industry structure, forms of competition, and pricing and non-pricing strategies in markets. It focuses on market power, industrial organization, and competition policy to help students understand sectoral performance and evaluate public policy interventions.

اقتصاد إداري ECON 675 |

Managerial Economics

الوصف: يوظف هذا المقرر أدوات النظرية الاقتصادية والقياس والتحليل الكمي في دعم القرار الإداري داخل المنشآت. ويتناول تحليل الطلب والتكاليف والتسعير والمخاطر وقرارات الاستثمار، بما يعزز قدرة الطالب على ربط المفاهيم الاقتصادية بمواقف الأعمال الواقعية.

Description: This course applies economic theory, econometrics, and quantitative analysis to managerial decision-making within organizations. It covers demand, cost, pricing, risk, and investment decisions, strengthening students' ability to connect economic concepts with real business situations.

دراسات الجدوى الاقتصادية ECON 696 |

Economic Feasibility Studies

الوصف: يعرف هذا المقرر الطالب بمنهجية إعداد دراسات الجدوى الاقتصادية للمشروعات، من تحليل السوق والدراسة الفنية والتقديرات المالية إلى تقييم الربحية والمخاطر. ويكسب الطالب مهارات إعداد دراسة متكاملة تدعم قرار الاستثمار وتراعي الجوانب الاقتصادية والمؤسسية.

Description: This course introduces students to the methodology of preparing economic feasibility studies, from market analysis, technical assessment, and financial projections to profitability and risk evaluation. Students acquire the skills needed to prepare integrated studies that support investment decisions and account for economic and institutional considerations.

تقييم المشروعات ECON 697 |

Project Evaluation

الوصف: يتناول هذا المقرر أساليب تقييم المشروعات من منظور اقتصادي واجتماعي، بما في ذلك تحليل التكلفة والعائد، والقيمة الحالية، ومعدلات العائد، وتحليل الحساسية. كما يدرّب الطالب على تقدير آثار المشروعات ومقارنة البدائل وفق معايير الكفاءة والاستدامة.

Description: This course covers methods of project evaluation from economic and social perspectives, including cost-benefit analysis, present value, rates of return, and sensitivity analysis. It trains students to estimate project impacts and compare alternatives according to efficiency and sustainability criteria.